
شمـاره صد و چهاردهم6      

دیدگاه

ارزیاب�ی ش�ما از نمایش�گاه ایتم�ای بارس�لونا 
چيست؟

نمايش��گاه خوب و رضايت بخش��ی ب��ود و با توجه به 
تعداد ش��رکت کنن��دگان ، ميزان اس��تقبال و حضور 
بازديدکنندگان؛ مديريت اجرايی چنين رويدادی، اقدام 
بسيار دشواری  است که هر سازمان و کشوری از عهده 
انج��ام آن برنمی آيد. در کل م��ی توان گفت که اکثر 
برندهای معروف و معتبر دنيا در کليه زمينه ها در اين 
نمايش��گاه حضور داش��تند چه در قسمت ريسندگی، 
مقدمات بافندگی، بافندگی و حتی تکميل و رنگرزی. 
به هر حال حضور در نمايش��گاهی که 4 سال يک بار 
برگ��زار می ش��ود،  از جمله برنامه های س��ازمانی هر 
ش��رکت بزرگ و مشهوری می باش��د و کمتر می توان 
شرکتی را يافت که از امروز  برای ايتمای 2015 ميلان 

برنامه ريزی نداشته باشد.
اگرچه درهر ايتما شاهد بروز يکسری اتفافات عجيب 
بوده ايم که از مهمترين اين اتفاقات می توان شراکت 
چن��د کمپانی بزرگ با يکديگر،  خريد و فروش بين 
برندها و به نوعی کاهش تعداد رقيبان در يک زمينه  

فعالي��ت خاص را ن��ام برد اما حضور ش��رکت های 
جديد به ويژه چينی ، ترکی و حتی تايوانی بس��يار 

خودنمايی می کرد.
به هر حال ش��رکت ها، دس��تاورد حداقل 5-4 سال 
مطالعات و تحقيقات خود را در اين نمايشگاه عرضه 
کردند و کمتر برندی را می شد پيدا کرد که نوآوری 
و تکنول��وژی جديد هرچند بس��يار کوچک و جزئی 
ارائه نداده باش��د. شايد گروهی معتقد باشند که چه 
از نظ��ر کمّی و چ��ه از نظر کيفی ايتمای بارس��لونا 
نس��بت به ايتم��ای مونيخ ضعيف تر بوده اس��ت اما 
با اين موضوع کمی مخالف هس��تم . همان طور که 
قبلاً اش��اره شد، طی اين 4 سال )از ايتمای مونيخ تا 
ايتمای بارس��لونا( بسياری از شرکت ها و کمپانی ها 
با يکديگر ادغام شده اند، و يا حتی برندی يک برند 
ديگر را خريده اس��ت يا يک شرکت هلدينگ، چند 
کمپانی را خريده و تحت نام يک برند در بازار حضور 
دارد ؛ بنابراي��ن به دنبال ب��روز اين اتفافات ، در اين 
ايتما شايد شاهد اين موضوع بوديم که از نظر تعداد 
و کمّ��ی حضور برندها و يا تع��داد نوآوری ها و ارائه 

تکنولوژی ه��ای جديد کاهش يافته اس��ت اما بايد 
در نظر داش��ت ک��ه مثلاً 3 برندی ک��ه در مونيخ به 
طور جداگانه حضور داشتند و حداقل 3 نوآوری ارائه 
کرده بودند، در ايتمای بارس��لونا تحت نام يک برند 
شرکت کرده و در رابطه با ارائه تکنولوژی جديد نيز 
شايد يک و يا حداکثر همان 4-3 دستاورد را جهت 
نمايش و ارائه در ايتما به همراه آورده بودند. امروزه 
جهت کاهش هزينه های جاری ، هزينه های مربوط 
ب��ه واحد تحقيق و توس��عه و يا حت��ی  هزينه های 
يکس��ان و ثابت خط توليد ؛ ملحق شدن کمپانی ها 
و برندها و در برخی موارد يکسان سازی شرکت های 
تأمي��ن کننده مواد اولي��ه و يا قطعات امری متداول 
و نهادينه ش��ده است و حتی شايد در ايتمای بعدی 

شاهد افزايش اين پديده باشيم.
يک نکته حائ��ز اهميت که نباي��د فراموش کرد اين 
اس��ت که  به دليل مشکلات و بحران های اقتصادی 
جهان امروز که به خصوص گريبانگير اروپا شده است؛ 
شرکت ها و برندها به خصوص شرکت های اروپايی، 

به قدرت ايتمای مونيخ در بارسلونا حضور نداشتند.

سکوی پرتاب تولیدکنندگان به سوی توسعه 

 در کل می توان گفت که اکثر برندهای معروف 
و معتبر دنيا در کليه زمينه ها در این نمایش�گاه 
حضور داشتند چه در قسمت ریسندگی، مقدمات 

بافندگی، بافندگی و حتی تکميل و رنگرزی. 
 از نظر برگزاری نمایشگاه و مدیریت اجرایی، 
قطع�اً ایتمای موني�خ، قوی تر و بهت�ر از ایتمای 

بارسلونا بود.
 بازدیدکنن�دگان عمدت�اً از اقش�ار صنعتی و 
نس�اج بودند و حضور بازدیدکننده عام بس�يار 

اندک بود.

گفت و گو با مهندس خشایار فرزاد- مدیرفروش شرکت سولتکس ایران

اشاره
به اعتقاد مدیر فروش شرکت سولتکس ایران، درایتماي بارسلونا،  شاهد بروز یکسری اتفافات عجيب بوده ایم که از مهمترین این اتفاقات می توان 
شراکت چند کمپانی بزرگ با یکدیگر،  خرید و فروش بين برندها و به نوعی کاهش تعداد رقيبان در یک زمينه  فعاليت خاص را نام برد اما حضور شرکت 

های جدید به ویژه چينی ، ترکی و حتی تایوانی بسيار خودنمایی می کرد.
وی در این مورد که ایتمای بارسلونا در مقایسه با ایتمای مونيخ ضعيف تر برگزار شد؛ اذعان داشت: طی این 4 سال )از ایتمای مونيخ تا ایتمای بارسلونا( 
بسياری از شرکت ها و کمپانی ها با یکدیگر ادغام شده اند، و یا حتی برندی یک برند دیگر را خریده است یا یک شرکت هلدینگ ،چند کمپانی را 
خریده و تحت نام یک برند در بازار حضور دارد ؛ بنابراین به دنبال بروز این اتفافات ، در این ایتما شاید شاهد این موضوع بودیم که از نظر تعداد و کمّی 
حضور برندها و یا تعداد نوآوری ها و ارائه تکنولوژی های جدید کاهش یافته است اما باید در نظر داشت که مثلاً 3 برندی که در مونيخ به طور جداگانه 

حضور داشتند ؛ حداقل 3 نوآوری ارائه کرده بودند.
مهندس فرزاد سپس یادآور شد: کمتر شرکتی دست خالی به این نمایشگاه آمده بود و اکثراً با نوآوری حتی در حد افزایش 5 درصدی سرعت توليد 

ماشين ها در این ایتما حضور داشتند ولی در کل نوآوری و تکنولوژی ها بسيار جالبی هم به چشم می خورد.
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آیا در ایتمای دوره های گذشته هم حضور داشتيد؟ 
ایتمای بارسلونا چه تفاوت هایی با آنها داشت؟

م��ن از ايتماهای قبلی فق��ط در ايتمای مونيخ حضور 
داش��تم و معتقد هس��تم که نمی توان خيلی قاطعانه 
بگوييم ايتمای بارس��لونا ضعيف تر از گذشته بوده، به 
دلايلی که قبلاً ذکر ش��د قدرت حضور ش��رکت ها در 
ايتمای قبلی بيشتر بود و به نوعی در بارسلونا "جمع و 
جورتر" شرکت کرده بودند در يک کلام می توان گفت 
ايتمای مونيخ چه از نظر فضا و س��الن های نمايشگاه 
و چ��ه از نظر قدرت کيفی و حتی کمّی ش��رکت ها و 

برندها، گسترده تر از ايتمای بارسلونا بود.
از نظر برگزاری نمايشگاه و مديريت اجرايی ،قطعاً ايتمای 
موني��خ، قوی تر و بهتر از ايتمای بارس��لونا بود. ضعف 
در اطلاع رسانی کافی به بازديدکنندگان مخصوصاً در 
سالن ها ،طولانی بودن س��اعت برگزاری نمايشگاه )9 
ساعت(، عملکرد ضعيف در جابجايی بازديدکنندگان 
و غرف��ه داران از نقاط ضعف ايتمای بارس��لونا بود و از 
ويژگی های مثبت آن می توان به نظم و نظافت سالن ها و 
همچنين محل برگزاری نمايشگاه اشاره کرد که تا مرکز 
ش��هر و محل اسکان اغلب شرکت ها و بازديدکنندگان 

20 تا 30 دقيقه بيشتر فاصله نداشت.

ارزیابی شما از نوآوری های عرضه شده در ایتما 
چيست ؟

کمتر شرکتی دست خالی به اين نمايشگاه آمده بود و اکثراً 
با نوآوری حتی در حد افزايش 5 درصدی س��رعت توليد 
ماشين ها در اين ايتما حضور داشتند ولی در کل نوآوری 

و تکنولوژی ها بسيار جالبی هم به چشم می خورد.

در ایتمای بارسلونا، غرفه چه شرکت هایی یا چه 
نوآوری هایی نظر شما را بيشتر جلب نمود؟ 

اينجانب به عنوان مدير فروش شرکت سولتکس ايران 
در اين نمايش��گاه ش��رکت کرده بودم و همانطور که 
می دانيد شرکت سولتکس ايران به مديريت عاملی آقای 
س��عيد آذری ، نماينده رس��می Itema Group در 
ايران است که در زمينه فروش و خدمات ماشين آلات 
بافندگ��ی Sultex، Somet، Vamatex فعالي��ت 
دارد. همچنين به اختصار ديگر نمايندگی های شرکت 
 Karl Mayerس��ولتکس ايران عبارتند از ش��رکت
توليد کننده ماشين آلات مقدمات بافندگی و رنگرزی 
اينديگو، شرکتRotor Craft ارائه دهنده تجهيزات 
برای توليد نخ کامپکت روی ماش��ين رينگ، شرکت 
LGL توليدکننده تغذيه پود ماشين های بافندگی و 
شرکتEuromec طراح و سازنده واحدهای تصفيه آب 
و بازيابی پساب های صنعتی. بنابراين زمان آزاد زيادی 
نداشتم که بتوانم از سالن های ديگر و حتی غرفه های 
ديگر بازديد دقيقی به عمل آورم ولی با توجه به همين 
اندک مش��اهدات و شنيده ها ، در س��الن ريسندگی، 

شرکت Oerlikon حضور چشمگيری داشت و يک 
دستگاه اوپن اند با تکنولوژی بسيار جالبی ارائه کرده 
بود. غرفه ش��رکت Trutzschler نيز بسيار بزرگ و 
نوآوری های آنها روی ماش��ين کاردينگ و منسوجات 
بی بافت قابل توجه بود. در سالن مقدمات بافندگی و 
بافندگی غرفه های کارل ماير، ماير انَد س��ی، شونهر و  
وندويل برای من جالب بودند. البته غرفه پيکانول نيز با 
همان طراحی هميشگی، نظر بازديدکننده ها را به خود 
  Itema Groupجلب کرده بود و در رابط��ه با غرفه
نيز نوآوری های جالبی ارائه ش��ده بود که پرداختن به 
جزئيات آن را به فرصتی ديگرموکول می نمايم و نهايتاً 
در قس��مت رنگرزی و تکميل هم حضور شرکت های 
آسيايی از جمله تايوانی ها و ترک ها بسيار حائز اهميت 

بود. 

حضور ش�رکت ه�اي ایران�ی را در ایتما چگونه 
ارزیابي مي کنيد ؟ آیا اصولاً حضور در ایتما از نظر 
اقتصادی و فنون بازاریابی رقابتی مناسب به نظر 

می رسد ؟
از ش��رکت های ايرانی فقط ش��رکت مهارت سمنان و 
چند غرفه در مورد نشريه و مجله در اين ايتما به چشم 
می خوردند و ميتوان گفت حضور شرکت های ايرانی، 
بسيار کمرنگ بود. اصولاً برای داشتن يک رقابت سالم 
بايد شرايط و بسترها نيز آماده باشد که کشور ايران از 
اين حيث بسيار ضعيف عمل کرده بود. در جلسه ای که 
 Itema با آقای اس��لام پناه و خانم نصرالهی در غرفه
Group داش��تيم، در اين مورد بسيار صحبت شد و 
مطالب بسيار جدی و مشکلات صنعت به ايشان منتقل 
ش��د. اميدوارم هر چه س��ريعتر دولتمردان دلسوز راه 
حل های عملی و اجرايی مناس��بی جهت رفع موانع و 

مشکلات صنعت ارائه نمايند.
 Show در مجموع باي��د عنوان نمايم ک��ه ايتما يک
Room  بس��يار بزرگ اس��ت که هر توليدکننده ای با 
کمترين هزينه می تواند با حضور در چنين نمايشگاهی 
محص��ولات خود را ارائه و به اه��داف بازاريابی خويش 
برس��د. در کمتر نمايش��گاهی می ت��وان چنين طيف 
وسيعی از بازديدکنندگان و مشتريان را ملاقات نمود، 
ساير رقبا را از نظر قوت و ضعف مورد ارزيابی قرار داد، 
نوآوری ها و بس��ياری موارد مديري��ت و بازاريابی فنی 
را از نزديک مش��اهده ک��رد و نهايتاً می توان گفت که 
در چنين نمايشگاه هايی هر شرکتی ، به نقاط قوت و 
ضعف خويش آگاهی بيشتری پيدا می کند. پس ايتما 
می تواند س��کوی پرتاب هر توليدکننده ای به س��مت 

پيشرفت و توسعه باشد.

بازدیدکنندگان این نمایشگاه بيشتر چه کسانی 
بودند؟ حضور بازدیدکنندگان ایراني چگونه بود؟ 
با توجه به آمارهای منتشر شده و مشاهدات اينجانب، 

بازديدکنندگان عمدتاً از اقش��ار صنعتی و نساج بودند 
و حض��ور بازديدکننده عام بس��يار اندک بود. به غير از 
اسپانيايی ها که ميزبان بودند، کشورهای ايتاليا، چين، 
آلم��ان، ترکيه و کش��ورهای آمري��کای لاتين حضور 
چشمگيری داشتند. حضور قابل توجه بازديدکنندگان 
ايرانی از اقشار مختلف صنعت با طيف گسترده که شايد 
تعداد آنها به 1500 نفر می رسيد، خبر مسرت بخشی 
برای صنعت نس��اجی ايران می باش��د. لازم  می دانم از 
کليه کس��انی که مقدمات اين س��فر را چه به صورت 
انفرادی و چه به صورت گروهی برای مش��تريان ايرانی 
فراهم کرده بودند؛ تش��کر نمايم و اميدوارم در ايتمای 
ميلان اين روند همچنان ادامه داش��ته باشد و با رشد 

صد درصدی بازديدکنندگان مواجه شويم.

آی�ا با هدف و برنامه خاصی در ایتمای بارس�لونا 
شرکت کرده بودید در صورت مثبت بودن پاسخ،  

تا چه ميزان به هدف خود دست یافتيد؟
همان طورکه اشاره شد من به عنوان غرفه گذار در اين 
 Itema نمايش��گاه ش��رکت کرده بودم و در غرفه های
Group وKarlMayer حض��ور داش��تم، و درکل 
می توان گفت که اين ايتما برای شرکت سولتکس ايران 
نتيجه خوبی به همراه داشت و نه تنها کليه مشتريان 
مدنظ��ر از غرفه ما بازديد نمودند بلکه مذاکراتی نيز با 
مش��تريان جديد انجام پذيرفت که اميدوارم به انعقاد 

قرارداد منتهی شود. 

آیا با تور در این نمایش�گاه شرکت نموده بودید 
یا به ص�ورت انفرادی؟ چنان چه با تور ش�رکت 
نموده اید از چه طریقی اقدام نموده بودید)با چه 

آژانس یا تشکلی؟(  
از سوی شرکت سولتکس ايران به ايتمای بارسلونا اعزام 
شده بودم اما حرکت "جامعه متخصصين نساجی ايران"، 
"ماهنامه نس��اجی امروز" و "خوشه نس��اجی يزد" را در 
برگزاری تورهای تخصصی نمايشگاهی،  حرکتی بسيار 
ارزشمند و مطلوب می دانم، اگرچه کاستی هايی نيز در 
اجرای آن شنيده می شد اما در نهايت، نتيجه و حاصل 
چنين اقداماتی برای صنعت نساجی کشور مفيد خواهد 

بود. خداقوت... 

ايتما يک Show Room  بسيار بزرگ است که 
هر توليدکننده ای با کمترين هزينه می تواند با 
حضور در چنين نمايشگاهی محصولات خود را 
ارائه و به اهداف بازاريابی خويش برسد. در 
کمتر نمايشگاهی می توان چنين طيف وسيعی 
از بازديدکنندگان و مشتريان را ملاقات نمود و 
ساير رقبا را از نظر قوت و ضعف مورد ارزيابی 

قرار داد.


